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Segona treballem per ampliar el dret a l’habitatge en diver-
sos sentits: d’una banda, per tractar de pal·liar els efectes 
provocats pels preus alcistes del lloguer, hem incrementat 
un 85 % el nombre de persones beneficiàries de les ajudes 
al lloguer des que començaren els governs del Botànic; 
en segon lloc, i també amb caràcter immediat, donant 
resposta a les situacions d’emergència habitacional amb 
la unitat antidesnonament que atén diàriament tots els 
casos que li arriben; i, a més a més, amb caràcter estructu-
ral estem rehabilitant el parc públic, ampliant el parc públic 
i reiniciant la promoció d’habitatge públic després d’una 
dècada.

Sap vosté, senyoria, que tot i que continuem implementant 
mesures que contribuïsquen a garantir l’accés a l’habitatge, 
l’aprovació de la llei estatal és necessària, m’atreviria a dir 
que és imprescindible per a garantir que els esforços inver-
tits en polítiques com aquestes tinguen les conseqüències 
esperades, ja que sense una limitació dels preus del lloguer 
mesures com les que acabe de dir segurament són de forma 
clara insuficients.

Senyoria, per tant, cal defensar l’habitatge en la seua quali-
tat de llar, entesa com el recurs al qual tot el món hauria 
de tindre accés. Treballem en aquesta línia i és per això que 
considerem que també és necessària la posada en marxa 
de la llei estatal. Emparats en aquesta llei podrem ampliar 
i millorar algunes de les iniciatives i polítiques que de facto 
estem aplicant ja a la nostra terra. Si no s’aprovara la llei 
seria una molt mala notícia, però seguiríem treballant de 
valent com hem fet fins el moment per tal d’ampliar el valor 
social de l’habitatge i deixar enrere definitivament les políti-
ques que han fet d’aquest dret un negoci. Podem guanyar i 
hem de guanyar, i ho hem de fer junts i, si perdem, seguirem 
lluitant com sempre.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Les següents preguntes eren per al conseller d’Hisenda i 
Model Econòmic, estaran acumulades en el pròxim Ple per 
motius relacionats amb la salut.

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Passem a la pregunta 1.480, que formula la il·lustre dipu-
tada Beatriz Gascó, en nom del Grup Parlamentari Popular, 
al conseller d’Educació, Cultura i Esport.

Un segon, és que no acaba de funcionar. Si me demana 
vosté... Doncs, no funciona. Un segon, un segon.

La senyora Gascó Enríquez:

Ahora. Ahora, ¿no, presidente?

El senyor president de les Corts Valencianes:

Sí, d’acord. Té vosté la paraula.

La senyora Gascó Enríquez:

Gracias, presidente.

Buenos días, señor Marzà.

Mi pregunta hace referencia a si van a reparar, siendo cons-
cientes de que no existen los milagros, el currículo de la 
asignatura de Historia en ESO; y bueno, ya que estamos, 
también en Bachillerato.

Supongo que lo primero que se preguntara usted es porque 
hago hincapié en la asignatura de Historia y no en el resto 
de materias, porque la verdad es que absolutamente todos 
los currículos son un absoluto bodrio, y por eso la mayo-
ría de docentes están enfadados, están enfadados los de 
Lengua, los de Filosofía, los de Economía, los de Informática. 
Y me gustaría ponerle algunos ejemplos que seguro que 
usted también conoce.

En matemáticas, por ejemplo, han quitado los números 
romanos, la regla de tres, las raíces, los logaritmos, y ahora 
se va a buscar el desarrollo socioafectivo de las matemáti-
cas para derivar prejuicios y generar emociones positivas, y 
además matemáticas de género, que esto sí que lo he enten-
dido bien, que ni los niños ni las niñas van a aprender abso-
lutamente nada.

En Lengua Castellana, en Primaria, van a quitar las normas 
ortográficas o la conjugación de los verbos, para dar paso a 
la mejora de los procesos de expresión con perspectiva de 
género.

En Informática quitan el aprendizaje de la estructura de los 
ordenadores. Y en Economía desaparece el concepto de 
inflación, no sea cosa que los jóvenes se enteren de la que 
están liando y puedan dejar de votar.

Pero bueno, yo hoy le voy a preguntar por la Historia, porque 
es que clama al cielo las aberraciones que estaba haciendo 
con esta asignatura. Mire, la Historia es una ciencia que tiene 
una clasificación universal, o por lo menos así me lo enseña-
ron a mí en la carrera cuando la estudié, Prehistoria, Historia 
Antigua, Historia Medieval. Pero todo esto el señor Pedro 
Sánchez se lo ha fumado en pipa. Ahora, según indica el 
propio real decreto textualmente, se va a dar una regula-
ción temática incidiendo en los problemas que resultan más 
relevantes. El currículo se convierte en un totum revolutum 
y dicen los propios profesores de historia: tremendamente 
ambiguo, sesgado y con incoherencias. Y encima nos dice la 
ministra: es que esto es moderno, esto es lo que se lleva en 
Europa. Señor Marzà, la mediocridad no es lo que se lleva 
en Europa. (Aplaudiments)

Se va a dar la historia con perspectiva de género, con la 
perspectiva del bienestar social y la sostenibilidad. Esto no 
es lo que se lleva en Europa. En Europa se lleva la educa-
ción desde el talento, el esfuerzo y la excelencia. Es que 
me parece tan incoherente que aparezca en el temario el 
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comportamiento ecosocial. Pero si se mete usted en el PDF, 
en el buscador, y no aparece nada del Antiguo Régimen y 
de la Ilustración, ni del Feudalismo ni del Neolítico, pero 
aparece el comportamiento ecosocial, es que es auténtica-
mente vergonzoso. Pero como tampoco va a haber ninguna 
evaluación censal que evalúe todas estas cuestiones suma-
mente aberrantes, de verdad, insisto, un despropósito.

La Historia es una ciencia basada en tres fundamentos: las 
personas, los espacios y la cronología. Y ustedes se cargan 
estas tres cuestiones, convirtiendo la ciencia en un panfleto, 
en un folleto. Y supongo que todo esto lo hacen porque 
ustedes tienen una obsesión en reescribir la historia para 
que el presente y el futuro esté totalmente basado en sus 
intereses políticos, señor Marzà.

Y por eso le preguntó: ¿qué va a hacer para corregir las 
ambigüedades e insensateces de este currículum y no tras-
ladarle la responsabilidad de toda esta ineptitud a los profe-
sores de Historia, que están atónitos porque han priori-
zado la carga ideológica de la izquierda más extremista a los 
conocimientos?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
conseller d’Educació, Cultura i Esport.

Un moment, senyoria. És tan amable de polsar el botó. Ara?

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Ara, sí. Gràcies.

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyora diputada.

Contestant a la pregunta literal, que no feia altra cosa 
que dir si anem a reparar l’error del nou currículum de 
Secundària i es permetrà que la Història d’Espanya se puga 
estudiar de forma cronològica.

Contestar-li que, entre altres qüestions, no sé si vosté s’ha 
llegit el currículum? Sí que se l’ha llegit. Doncs, si se l’ha 
llegit, podrà trobar la següent literalitat, diu: «La graduación 
de los haberes, su programación y su secuenciación pueden 
plantearse desde una perspectiva cronológica o más trans-
versal». I la seua pregunta és si anem a reparar l’error de 
no permetre que la història siga cronològica, com el propi 
decret diu que es permet que siga cronològica o en una altra 
perspectiva.

Per tant, el primer que li recomane és que es llija el decret i 
que veja la diferència entre poder fer-se de forma cronolò-
gica o no i prohibir, cosa que no posa el currículum.

Dit això, evidentment, els currículums s’han plantejat per 
part del govern de l’estat. Si busca que el confrontem amb 
la ministra, en este sentit, no l’anem a confrontar, perquè 
estem d’acord en el plantejament que ha fet. A més a més, la 
literalitat diu clarament que no només la perspectiva crono-
lògica és possible, sinó que és necessària, perquè la mateixa 
competència específica número 2 incidix en el fet que s’ha 
de saber utilitzar seqüències cronològiques complexes per a 
poder examinar la relació entre els fets i els processos dels 
diferents períodes i llocs històrics. I també torna a repetir 
el mateix currículum sobre el temps històric i la necessitat 
que els estudiants siguen capaços de conéixer la linealitat, la 
cronologia de la nostra història.

Per tant, el mateix reial decret –que, per cert, és curiós, 
perquè m’ho pregunta a mi i és un reial decret–, eixe reial 
decret ja li dona resposta a la seua pregunta literal.

Dir-li també i informar-la que no només això, sinó que jo 
entenc que vostés sempre plantegen una discussió ideolò-
gica sobre aquestes qüestions de currículum. Curiosament, 
després diuen que hay que apartar la política de la educa-
ción i que hay que llegar a grandes consensos, però la reali-
tat és que el que s’està fent i el que s’està avançant, tant pel 
govern de l’estat com per nosaltres mateixos, és precisament 
en la convergència europea i seguir en els indicadors que 
marquen no només l’OCDE, sinó que marquen tots els orga-
nismes internacionals. Fruit d’això i mostra d’això, dir-li que 
els proper 11, 12 i 13 de maig es celebrarà precisament ací 
la cimera de l’OCDE, en reconeixement del treball que s’està 
fent en política educativa per aquest territori i pel conjunt 
de la comunitat educativa.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula senyora Gascó.

A vore, és que no ens funciona el sistema molt òptima-
ment... Ara.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Gascó Enríquez:

Señor Marzà, me dice que no me he leído los reales decre-
tos. Los dos. Mire, este es el de la LOMCE; este es el de la 
LOMLOE. El que creo que no se los ha leído es usted. Este 
está repleto, el de la LOMCE, de conocimientos y este de 
carga ideológica, lo dice la Real Academia de la Historia, 
lo dicen los profesores de historia, lo dice todo el mundo 
menos usted, que es incapaz de reconocerlo. Porque, ¿sabe 
qué pasa? Que usted, siempre que le hago cualquier tipo de 



Número 107  ¦  21-04-2022 Pàg. 5770

pregunta, es incapaz de reconocer un ápice de autocrítica, 
es incapaz de reconocer la verdad; usted siempre lo hace 
todo fenomenal. Oiga, enhorabuena.

Me dice: si es que esto es competencia del estado. Pero 
usted tiene un 40 % de responsabilidad y tiene que desa-
rrollar el decreto y por eso le hacía esta pregunta. Pero, 
claro, a todo lo que yo le planteo siempre me dice que sí, 
que lo va a hacer bien. Y supongo que me dirá que yo…, 
bien, sí, no se preocupe, total como nadie lo va a compro-
bar… Esto empieza a ser ya un clásico en Compromís, 
¿verdad? Usted se piensa que nadie se va a dar cuenta de 
que todos los conocimientos necesarios en la asignatura de 
Historia no hace falta que estén, pero claro que hace falta 
que estén.

Le voy a decir una cosa –y con esto termino, presidenta–, a 
partir de ahora, cuando hablen de educació pública de quali-
tat, señor Marzà, debería agachar la cabeza, porque con esta 
norma se la han cargado, porque solamente los estudian-
tes con dinero van a poder tener una educación que asegure 
un futuro razonable para ellos. Ustedes se han cargado la 
educación por la ideología, han antepuesto la ideología al 
futuro de los jóvenes…

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Vaja finalitzant, senyoria.

La senyora Gascó Enríquez:

…y se le han cargado como ascensor social. La izquierda va 
a tener que dar muchas explicaciones por estas cuestiones, 
señor Marzà. Y gracia no me hace ninguna. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

És que no m’ix en la pantalla i tampoc veig des d’ací. (Veus) 
No toque res.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Ara sí?

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Ja?

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Sí, ara sí.

Gràcies.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Curiosa crítica a la ideologia dels qui tenen la ideologia 
d’atacar preventivament un decret que no està ni presen-
tat. És espectacular, quan ja sentencien el que és el desen-
volupament del currículum per part de La Generalitat, quan 
encara no està ni presentat. És curiosa aquesta situació.

Deia que el mateix reial decret estatal ja diu que es pot fer 
història, que es pot estudiar història, de forma cronològica o 
no. I això, tan senzill com això, és tan diferent a la prohibició 
que vostés diuen. Per tant, deixen de mentir i d’intoxicar la 
comunitat educativa, respecten el que estan fent i la volun-
tat democràtica de la majoria social de l’estat que ha deter-
minat d’una manera el currículum diferent a la qual vostés 
farien –això també és democràcia–, poden respectar-ho. 
(Veus) Poden respectar, fins i tot, el torn de paraula...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...i no parlar quan està intervenint...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria.

Senyora Gascó.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...la persona que li està contestant. I també, si són capaços, 
poden parar un moment i vore què implica el que vostés estan 
criticant de forma espectacular. Què implica? ¿Que els xiquets i 
les xiquetes, quan arriba el 6, al voltant del desembre, el dia de 
la Constitució, i en eixe moment estan donant el casament entre 
Isabel de Castella i Ferran d’Aragó, no puga fer un parèntesi el 
professor i parlar-los de la Constitució? Ha d’estar això prohibit? 
(Veus) No. Doncs, és evident que és tan senzill com això.

Però, mire, no només és això, sinó que (veus) jo tinc clar...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria, per favor, pregue silenci. No està vosté en l’ús de 
la paraula.
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El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...És molt curiós que vullga donar lliçons d’educació amb 
eixe comportament, li ho dic sincerament, és molt senzill. 
(Rialles) Però és que jo sé que darrere d’això no hi ha un 
oblit, que darrere d’això no hi ha una desinformació i 
darrere d’això no hi ha només una voluntat d’intoxicació; 
darrere d’això hi ha ideologia, sí. (Veus) Per què volen que 
la història puga no donar-se de forma cronològica? Perquè 
no s’arriba mai a la guerra civil, perquè no s’arriba mai a la 
història contemporània, (veus) perquè passe com ha passat 
durant molts anys, que no s’explica que hi va haver una 
revolta i un colp militar contra la democràcia en este estat. 
(Veus)

Precisament, per tot això, curiosament, ve...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...un atac ideològic.

Miren, saben perfectament...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Vaja finalitzant, conseller.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...el que fan, que és vendre’s al que l’extrema dreta els 
marca. Els temps de l’extrema dreta els marquen a vostés en 
les seues preguntes. A nosaltres no només no ens marquen 
res, sinó que ens fan més forts per a seguir avançant per la 
democràcia.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Continuem amb la pregunta 1.433, que formula la dipu-
tada Mercedes Ventura, del Grup Parlamentari Ciudadanos, 
al conseller d’Educació, Cultura i Esport, sobre la figura dels 
orientadors educatius als centres escolars.

Bé, disculpen, però és que açò hui no funciona.

La senyora Ventura Campos:

Ja funciona.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyoria.

La senyora Ventura Campos:

Gràcies, presidenta.

Señor Marzà, después de treinta y cinco años, usted sabe, 
de la existencia de los SPE, sin que jamás hubiera ningún 
cuestionamiento por parte de ningún estamento público ni 
privado de la Comunidad Valenciana, en plena pandemia 
su conselleria decide eliminarlos taxativamente, de manera 
unilateral, a pesar de reconocer usted mismo que los servi-
cios psicopedagógicos escolares han desarrollado un trabajo 
de máxima calidad y profesionalidad.

Por eso, me gustaría preguntarle: ¿cuál es la situación de 
los orientadores educativos en los centros escolares de la 
Comunidad Valenciana?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta, té la paraula l’honorable conseller 
d’educació.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyora diputada.

Precisament, com vosté sap, nosaltres anem sempre a 
allò important i no només a allò urgent. I, en eixe sentit, 
véiem que era necessari estructurar el model d’orienta-
ció, no només perquè era una millor manera d’atendre el 
nostre alumnat i reconeixent el treball que s’ha fet fins ara 
i els magnífics professionals que formaven part també del 
model anterior, però també avançant per a millorar l’atenció 
al nostre alumnat, entre altres qüestions a demanda del seu 
grup parlamentari també i d’altres entitats, com després, si 
vol, li podré demostrar.

En este sentit, quina és la situació del sistema d’orientació al 
nostre territori en els centres educatius? Doncs, mire, que hi 
ha un 63 % més d’orientadors i orientadores que en el curs 
passat, un 63 % més; que hi ha, ni més ni menys que en la 
nostra circumscripció, a la qual vosté representa com a dipu-
tada, la de Castelló, un 73 % més de treballadors de l’orien-
tació educativa que el curs passat, un 73 % més. I això en 
què s’ha vist vinculat en la millor atenció al nostre alumnat? 
Doncs, resulta que hem disminuït la ràtio orientador/alumne 
a quasi la meitat que la del curs passat, ni més ni menys. I, 
a més a més, hem mantingut i hem millorat els processos 
multidisciplinars de coordinació i d’atenció, creant les unitats 


